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انبارهای اتوبوسرانی و مترو آنقدر 

گزارش
خالی شد که دست مدیریت شهری 
جدید را برای انجام خدمت رسانی 
باکیفیت به شــهروندان بســت.  بهــرام نکاحی، 
مدیرعامل شــرکت اتوبوســرانی تهــران و حومه 
دراین بــاره می گویــد:  »حــدود یک دهــه اخیر 
اتوبوسرانی مورد بی مهری قرار گرفته؛ تا حدی که 
نه تنها در حوزه فرســودگی و کمبود ناوگان دچار 
مشکل هســتیم بلکه از نظر منابع انسانی لازم نیز 

مشکلات جدی داریم.«
به گزارش همشــهری، تامین ناوگان جدید برای 
دو مُــد حمل ونقل انبوه بر تهــران یعنی اتوبوس و 
مترو، یک طرف ماجراســت. آن سوی دیگر ماجرا، 
به بازســازی اساســی ناوگان و تامیــن قطعات و 
نیروهای انسانی مورد نیاز برای انجام کارها ارتباط 
پیدا می کند. از قرار معلوم طی 10ســال گذشته، 
هم مترو و هم اتوبوســرانی از هر دو ســو، آسیب 
دیده اند و اکنون برای آنکه بتوانند به شکل مناسبی 
خدمت رسانی کنند، تحت فشارهای شدید هستند. 
به همین خاطر، عده ای از شــهروندان به ناچار به 
سمت اســتفاده از خودروهای شخصی رفته اند که 

نتیجه ای جز تشدید ترافیک و آلودگی هوا ندارد. 
مهدی شایسته اصل، مدیرعامل شرکت بهره برداری 
متروی تهران نیز از بی مهری های دوره های گذشته 
برای این حمل ونقــل همگانــی زیرزمینی  خبر 
می دهد و با گلایه می گوید: »ما در این دوره انبارهای 
خالی شــده را تحویل گرفتیم. بنابراین نمی توان 
در زمانی کوتــاه، اقداماتی بزرگ را که شایســته 
شهروندان است، انجام داد. با وجود این، تلاش های 
فراوانی صورت گرفته تا همزمان با فروکش کردن 
کرونا و عادی شدن شرایط و بالطبع افزایش میزان 
مسافران، چرخ مترو بچرخد. خریداری 2هزار چرخ 
واگن مترو، به عنوان یکی از حیاتی ترین قطعات از 

این دست اقدامات است که باعث می شود، مشکل 
عدم ایمنی تا حد زیادی برطرف شود.«

فرسودگی در ناوگان و بازنشستگی در نیروی انسانی
شــبکه اتوبوســرانی تهــران هم اکنــون حدود 
2050دســتگاه اتوبوس فعــال دارد؛ در صورتی 
که تهران در شــرایط ایده آل بایــد حدود 10هزار 
دســتگاه اتوبوس و به فوریت بیــش از 5 تا 7هزار 
دســتگاه اتوبوس داشته باشــد. اما بی توجهی به 
بالارفتن سن ناوگان در گذشته باعث شده   اکنون 
مشکلات اتوبوســرانی، بیش از پیش سر باز کند.  
نکاحی، مدیرعامل شــرکت اتوبوســرانی در این 
خصوص می گوید: »فرســودگی در حوزه ناوگان، 
واقعیتی انکارناپذیر اســت. جدا از این، ما با کمبود 
منابع انسانی روبه رو هستیم؛ چراکه عمر خدمتی 
همکاران و رانندگان به بازنشستگی نزدیک شده تا 
جایی که سال گذشته هزار نفر از کارکنان بازنشسته 
شدند، امسال 750نفر در لیست بازنشستگی قرار 
گرفته انــد و اغلب کارکنان طي 5-4ســال آینده 
بازنشسته خواهند شد، عدم  برنامه ریزی در شرایط 
مطلوب در همه لایه ها چنین شرایطی را رقم زده 
است.« او درباره مشــکلات حقوق اتوبوسرانان هم 
می گوید:» مطالبه ایشــان در کمیته ای 6 نفره در 
حال بررسی است و قطع به یقین حقی از آنها ضایع 

نخواهد شد.«
او با بیــان اینکه 12جایگاه ســی ان جی در اختیار 
دارند، می افزاید: »همه این جایگاه ها در شــرایط 
فرسودگی بسیار شدید هســتند. پایانه ها، ابنیه ها 
و تعمیرگاه ها همگی فرسوده هستند. وقتی بستر 
لازم ایجاد نشود، واضح است که در حوزه خدمات 
هم مشکل پیدا می شــود. اگر شما به ایستگاه های 
بی آرتی نگاه کنید، به وضوح می بینید که ایستگاه ها 
هم فرسوده شده اند. حالا آقای دکتر زاکانی نه فقط 

با نگاه مُد جابه جایی مســافر بلکه از منظر کاهش 
مشــکلات آلودگی هوا و ترافیک، موضوعات را در 
دستور کار گذاشته اند. البته بی توجهی 10ساله را 
نمی توان در یک دوره کوتاه جبران کرد، اما شناسایی 
شرایط، فراهم کردن بستر لازم و در نهایت حرکت 
در مسیر اصلاح، شدنی است که ما از این دوره عبور 
کرده ایم؛ چراکه مذاکرات و پیگیری هایی را انجام 
داده ایم که ماحصل آن تامین 900دستگاه اتوبوس 
برای تهران از 2000دســتگاه اتوبوســی است که 
وزارت کشور با شــرکت های داخلی قرارداد بسته 
و بخشــی از آن، طی 4-3 ماه آینــده تحویل داده 
می شود. این شــرکت ها از ابتدای ســال شروع به 

ساخت کرده اند.«  
نکاحی در ادامه با بیان اینکه ناوگان ها چه در بخش 
خصوصی و چه مالکیت عمومی شــهرداری، دچار 
فرســودگی هســتند، می گوید: »این فرسودگی 
مربوط به 6ماه اخیر نیســت. اورهال )بازســازی( 
ناوگان شروع شــده و تا مهرماه تعداد قابل توجهی 
وارد چرخه می شــوند. البته که عدم  پشــتیبانی و 
عدم  پرداخت حقوق واقعی بخــش خصوصی، به 
این مشکلات دامن زده اســت. ما حدود یک دهم 
هزینه تمام شده را در قالب کرایه از مسافر دریافت 
می کنیــم و بقیه هزینه هــا بایــد از محلی تامین 
شود که در گذشــته چنین نکته ای را برای بخش 
خصوصی در نظر نگرفته بودند و بالطبع این حوزه 
هم دچار فرســودگی شده اســت.«  او با اشاره به 
اینکــه تولیدکنندگان داخلی وضعیت مناســبی 
ندارد، می افزاید: »عمومــا تولیدکنندگان با ثبت 
سفارش به ســمت تولید می روند؛ یعنی خودرویی 
را به نمایش نمی گذارند که درخواست کننده بتواند 
سریعا بخرد و وارد ناوگان کند. 2کارخانه اصفهانی و 
یک کارخانه تهرانی طی 10سال اخیر دیگر ظرفیت 

تولید ندارند.« 
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مدیران عامل شرکت های بهره برداری مترو و اتوبوسرانی، از وضعیت سخت خدمات رسانی در این دو حوزه می گویند

حرکت متروی تهران به پرند سرعت گرفت
با پیگیری های مدیریت شهری، 

مترو
شرکت مترو، نمایندگان تهران در 
مجلــس و اســتانداری تهران، 
بالاخره شرکت عمران شهرهای جدید بعد از 2 ماه، 
پای کار آمد و با تامین مالــی لازم، متروی پرند 
امسال به نتیجه خواهد رسید و این شهر به شبکه 
راه آهن شهری تهران متصل می شود. برای تامین 
هزینه های بســیار زیاد این پروژه تصمیم گرفته 
شده بود که زمینی به مساحت 25هکتار در شهر 
جدید پرند تغییر کاربری پیدا کند و بعد از فروش، 
درآمد حاصل از آن برای این خط مترو صرف شود. 
به گزارش همشهری، با رسیدن آخرین روز های 
سال 1400قرار شــد که این کار به سال جدید 
موکول شــود. پروژه حدود 80درصد پیشرفت 
فیزیکی داشته و عمده ریل گذاری ها انجام شده 
اســت. با تزریق منابــع مالی کافــی می توان به 
بهره برداری از آن امیدوار بود. گویا مشکل اصلی نه 
در کار عمرانی و فنی، بلکه در بخش مالی است. 
درصــورت توافــق کامــل هــر3 دســتگاه 
استانداری تهران، شهرداری تهران و وزارت راه و 
شهرســازی، مزایده برگــزار می شــود و زمین 
25هکتاری به مصرف ساخت مترو می رسد. قبلا 
ارقامی بین 600تا هزار میلیارد تومان به عنوان نیاز 
مالی ساخت مترو مطرح شده بود که با توجه به 
افزایش  قیمت ها و مشــکلات کنونی اقتصادی 

ممکن است میزان آن افزایش پیدا کرده باشد.
عضو کمیسیون عمران مجلس در این باره می گوید: 
در ماه بهمن سال گذشته توافقنامه ای امضا شد تا 
در 15اسفند همان سال پول یا زمین را در اختیار 
مترو قرار دهند که تا کنون انجام نشده است. از آن 
زمان تا کنون جلســات دیگری هم برگزار شده، 
ولی به نتیجه لازم نرســیده است. اقبال شاکری 
با تأکید بــر اینکه تقاضا و نیاز های ســریع، ولی 

تصمیم گیری ها کند پیش می رود، گفت: آخرین 
جلسه برای تحویل زمین یا پرداخت نقدی برای 
500میلیارد تومان اول هم برگزار شد و به ما قول 
دادند که این اتفاق می افتد. اگر در این هفته این 
کار انجام نشود راسا آن را از طریق مجلس دنبال 
می کنیم. او با بیان اینکه زمین مورد بحث متعلق به 
شرکت عمران پرند است، می افزاید: خبر خوب این 
است که کار ساخت ادامه خط در حال انجام است، 
اما اگر این پول دیر برسد نمی توانند تجهیزات را 
بخرند و به سال آینده موکول خواهد شد. در آذر 
سال 1400مسئولان دولتی بار ها از پروژه بازدید 
و جلساتی در این زمینه برگزار کردند. در نشست 
وزیر راه و شهرسازی و شهرداری تهران مقرر شد 
که موانع اجرایی پروژه برداشته و زمانبندی جدید 
طرح مشخص شود. وزیر کشور به اتفاق استاندار 
نیز از پروژه بازدید کردند و استانداری مکلف شد که 
تغییر کاربری زمین موردنظر را برای واگذاری دنبال 
کند. چند جلســه بعد از آن به دلیل کامل نبودن 
مدارک یا به دست نیامدن نتیجه نهایی نتوانست 
کمکی به پروژه کند. برخی از این جلسات با وجود 
اعلام قبلی تشکیل نشد و با وجود اعلام مسئولان 
درباره پیگیری موضوع، نتیجه مشخصی به دست 
نیامده است. در ســال 1401 افزایش قیمت ها از 
مصالح تا دستمزد کارگران باعث دشواری بیشتر در 
اجرای عملی پروژه شده است. خط متروی تهران به 
سمت شهر جدید پرند با طول بیش از 50کیلومتر 
در امتداد خط یک طراحی شده است. ایستگاه هایی 
همچون شهرآفتاب و فرودگاه امام خمینی)ره( در 
این خط به بهره برداری رســیده است. این خط 
هم اکنون تا فرودگاه امام خمینی)ره( را پوشــش 
می دهد، اما بخش بین فرودگاه امام خمینی)ره( 
تا شــهر پرند به طول حدود 20 کیلومتر هنوز به 

بهره برداری نرسیده است.

 تلاش مضاعف
 برای بهتر شدن حال مترو  

 شایسته اصل: انبارهای خالی تحویل گرفتیم و 
در حال تکمیل شان هستیم

اینطور که شــهردار تهران اعلام می کنــد خالی بودن 
انبارهای مترو میراث گذشته بود که به این دوره مدیریت 
شهری رسیده است. علیرضا زاکانی می گوید: »متأسفانه 
در بخش هایی که جزء اقلام حیاتی مترو است مانند چرخ 
و... موجودی انبارها صفر بود. ما از ماه ها قبل شــروع به 
تامین این تجهیزات حیاتی کردیم و نخســتین قسمت 
خرید و تامین چرخ های مترو وارد انبارهای مترو شــده 
است. این روند همچنان ادامه دارد تا سایر اقلامی که مورد 

نیاز است، تامین شود.«
شهرداری از ســوی دیگر قراردادهایی را برای تامین 
قطعات مورد نیاز به امضا رســانده است. برای آگاهی از 
جزئیات این قراردادها با مهدی شایسته اصل، مدیرعامل 
شرکت بهره برداری مترو گفت وگو کرده ایم. اینطور که او 
می گوید، تلاش مضاعف می کنند تا هم سیستم حمل ونقل 
زیرزمینی به شکل مناسبی پاسخگوی مسافران باشد 
و هم حقوق پرســنل به ویژه راهبران قطارها به درستی 
پرداخت شــود. گفت وگو با شایســته اصل را در ادامه 

می خوانید.

آیــا در مدیریت شــهری جدید، شــرکت 
بهره برداری مترو انبارهای خالی از قطعات مترو را تحویل 

گرفته است؟
شــرکت بهره برداری مترو در دوره جدید مدیریت شهری در 
شــرایطی انبار های مترو را تحویل گرفت کــه به طور مطلق 
از تمامی قطعات راهبــردی خالی و موجــودی انبارها صفر 
بود. بســیاری از این قطعات براساس اســتاندارد های کنترل 
مدیریت انبار، حداقل باید ثبت سفارش می شد یا در موردشان 
اطلاع رسانی صورت می گرفت، اما متأسفانه هیچ کدام از این 
موارد اتفاق نیفتاده بود و انبارها کاملا خالی و بدون ثبت سفارش 
و پیش بینی هر نوع خریدی به مدیریت جدید شهری تحویل 
داده شد. با توجه به رویکردی که دکتر زاکانی و شورای اسلامی 
شهر تهران در این زمینه داشــتند، همکاری های لازم صورت 
گرفت تا موضوع خرید و تهیه تجهیزات و قطعات استراتژیک 
و راهبردی مورد نیاز شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه 
در اولویت اصلی و اساسی برنامه های مدیریت شهری و معاونت 

حمل ونقل ترافیک شهرداری تهران قرار بگیرد.
ماجرای قــرارداد با بانک شــهر برای تامین 

قطعات چیست؟
در راســتای تامین قطعات مورد نیاز، قرارداد 8هزار میلیارد 
ریالی با حمایت و تامین مالی بانک شهر منعقد شد و معاونت 
مالی و اقتصادی شهرداری تهران نیز تضمین کرد که این منابع 
را تامین کند. در واقع بانک شهر با همکاری شرکت شهر آتیه 
قرار شــد تا لیســت خریدها و تجهیزاتی که از طرف شرکت 
بهره برداری مترو اعلام می شود را با قیمت مناسب تهیه کند. 
براساس جدول زمانبندی، نوع قطعه و زمانی که ثبت سفارش 
و تولید آنها طول می کشد، در سریع ترین زمان ممکن تحویل 
شرکت بهره برداری مترو بدهد تا ان شــاءالله در قطارها مورد 

استفاده قرار بگیرد.
چه اقداماتی برای تامین قطعات حیاتی مترو 

صورت گرفته است؟
فقط در یک مورد اساسی باید اعلام کنم به تازگی 2هزار چرخ 
ثبت سفارش و خریداری شده که در مرحله نخست 209عدد از 
این چرخ ها تحویل انبار شرکت شده است. طی هفته های آینده 
مابقی چرخ ها به صورت مرحله ای به انبار شرکت بهره برداری 
مترو منتقل خواهد شد تا در بخش تعمیرات و نگهداری ناوگان 
استفاده شوند. در سال های گذشــته به دلایل نامعلوم، برای 
تأمین قطعات یدکی به ویژه چرخ که از مهم ترین قطعات مورد 
نیاز برای نگهداری واگن هاست، اقدامی نشده بود. با ورود این 
2هزار چرخ بخش قابل توجهی از مشکلات حل خواهد شد و 
دیگر مجبور نخواهیم شد تعدادی از واگن ها را به خاطر نبود 

چرخ از ناوگان خارج کنیم.
تا پایان ســال چه تعداد قطار و واگن به طور 
اساســی بازســازی شــده و وارد مدار خدمت رسانی 

می شوند؟
براساس بررسی انجام شده هم اکنون حدود 700دستگاه واگن 
نیاز به اورهال قطعی دارد و برای اورهال این واگن ها قرار شده تا 
شرکت  واگن سازی  تهران هم ظرفیت کارگاهی و تعمیرگاهی 
خودش و هم ظرفیــت کارخانه خودش را که مدتی اســت 
غیرفعال شده در اختیار ما قرار دهد. براساس پیش بینی های 
انجام شده اورهال این 700دستگاه واگن حدود 18ماه زمان 
می برد. همچنین طبق برآوردهای صورت گرفته 2هزار میلیارد 

تومان اعتبار برای اورهال این 700دستگاه واگن نیاز است.
برای حقوق راهبــران قطارها و کارکنان مترو 
چه برنامه هایی دارید تا احیانا خدمات رسانی با مشکلاتی 

روبه رو نشود؟
بحث حقوق و مزایا مسئله ای کشوری و ملی است و تصمیمات 
باید از نهاد های بالادســتی اخذ شــود. در مجموع شرکت 
بهره برداری مترو تهران و حومه جزو شرکت هایی است که 
تابع قانون کار و عددی اســت که اداره کار اعلام می کند. بر 
همین اساس ما هرتعیین تکلیفی که از طرف دولت محترم 
ابلاغ شود را موظف هستیم تا براســاس همان درصد اعلام 
شده افزایش حقوق داشــته باشــیم. برای اردیبهشت ماه 
افزایش 40درصدی را به صورت علی الحســاب داشتیم و بر 
همین اساس حقوق کارکنان شــرکت پرداخت شده است. 
هر زمان کــه هیأت محتــرم دولت و شــهرداری تهران در 
رایزنی های خودشان در هیأت 6نفره ای که تعیین شده است 
به هر درصد و عدد قطعی اي برسند، ملزم به اجرای آن هستیم. 
امیدواریم هر تصمیمی که گرفته می شود هم برای کشور و 

هم برای کارکنان ما تصمیم مطلوبی باشد 
و ان شاء الله شــرکت بهره برداری مترو 
بتواند کیفیت ارائــه خدمات خودش 
را بهتر کند تا مســافران و شهروندان 

عزیز تهران و کلانشــهر کرج 
بیشــترین بهره بــرداری و 

میــزان دریافت خدمات 
را از ایــن حمل ونقل 

عمومــی و پــاک 
داشته باشند.

سیداحمد علوی 
 رئیس کمیته گردشگری شورای شهر 

تهران
مصوبــات حمایتــی از مالکیــن بنا های 
تاریخــی در گذشــته مطرح شــده بود، 
اما تاکنون هیچ اقدام عملیاتی صورت 
نپذیرفتــه اســت. یکــی از مشــکلاتی 
کــه فراینــد مرمــت را گاه طاقت فرســا 
می کنــد، طولانی بودن زمــان تأییدات 
معاونت میراث فرهنگی استان تهران 
اســت؛ به گونه ای کــه در مــواردی پس 
از 2ســال همچنــان پاســخی دریافــت 
نشده اســت و به دلیل گذشــت زمان، 
ضوابط شــهری حاکم بر بنا نیز تغییر و 
این موضوع سردرگمی مضاعفی ایجاد 

کرده است.

زهرا شمس احسان
عضو شورای شهر تهران

دســت اندرکاران ورزش زورخانــه ای 
و پهلوانــی در راســتای توســعه و رونــق 
این رشته ورزشی که ریشه در فرهنگ 
و ســنن ایــن کشــور دارد، بایــد تــلاش 
مضاعفــی را بــه کار گیرنــد. بدیهــی 
اســت مدیریــت شــهری تهــران نیــز 
 باید ضمــن توجه ویــژه به ایــن مقوله و 
حمایــت از زورخانه هــای ســطح شــهر 
تهران، نســبت به برنامه ریزی، تجهیز 
و استاندارد سازی  زورخانه هایی که در 
اختیار خود دارد، اقدامات شایســته و 

مناسبی را به عمل آورد.

نقل قول خبر

پله برقی های مکانیزه تا پایان 
خرداد وارد مدار می شوند 

مدیرعامل سازمان زیباسازی شــهرداری تهران از 
ایمن سازی  و روشن کردن همه پله های برقی پل های 
عابرپیاده تهران تا پایان خرداد خبر داد. به گزارش 
همشهری، رضا صیادی با حضور در یکی از برنامه های 
تلویزیونی با ارائه گزارشی از پل های عابرپیاده پایتخت 
گفت: »از اول فروردین1401 کار نگهداری پل های 
هوایی مکانیزه تهران)502دســتگاه پله برقی روی 
120پل عابر پیاده( به سازمان زیباسازی واگذار شد، 
همه تلاشمان را برای ایمن سازی  و روشن کردن این 
پله ها به کار بســتیم.« او ادامه داد: »از همان ابتدای 
کار)اول فروردین1401( حدود 43درصد این پله ها 
خاموش و 42درصد پله هــا هم ناایمن بودند. یعنی 
حدود 85درصد پله ها برای شهروندان قابل استفاده 
نبود. بر همین اساس بلافاصله بعد از تحویل گرفتن 
پله های برقی، پل های ناایمن را هم برای جلوگیری 
از بروز حوادثی که ممکن بود برای ســلامت مردم 
مشکل آفرین باشد، خاموش کردیم. به همین خاطر 
بار سنگینی روی دوش ما احساس می شد.« صیادی 
عنوان کرد: »من تأکید کــردم تا وقتی که پله های 
برقی ایمن سازی  نشده اند، آنها را روشن نمی کنیم. 
هم اکنون امــا 65درصد از مجمــوع پله های برقی 
پل های هوایی تهران را بعد از ایمن ســازی، روشن 

کرده ایم و در اختیار شهروندان قرار داده ایم.« 

 خبر

مهدی اسماعیل پور؛ روزنامه نگارگپ

مهمترینبرنامه
اتوبوسرانیتهران

تاپایانسالچیست؟

900دستگاه
اتوبوس از طریق عقد قرارداد وزارت 
کشور با شرکت های داخلی تامین 

می شود.
 1000دستگاه

 اتوبوس خارجی خریداری می شود.
 500دستگاه

 اتوبوس برقی وزارت کشور وعده داده 
است که به تهران اختصاص داده  شود.

 50دستگاه
 اتوبوس برقی عقد قرارداد شده است.

 1400دستگاه
 اتوبوس بازسازی می شود که پارت اول 

آن مهرماه وارد خطوط می شود.
 2هفته

 آینده نتیجه مطالعات اصلاح شرایط 
برای بازنگری خطوط آماده می شود.
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